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Kære Flemming Steen Munch 
 
Tak for din henvendelse af 19. april 2021 til Teknik‐ og Miljøforvaltningen vedr. oprensning af Fæstningskanalen. Jeg 
svarer på dine spørgsmål, da de vedrører mit ansvarsområde i forvaltningen. 
 
Spørgsmål 1: Hvad kan forvaltningen oplyse om det slam, som opgraves fra Fæstningskanalen (Vestvolden) jf. 
artiklen i Ingeniøren: Kan slam fra et af Danmarks mest forurenede vådområder virkelig genbruges? | WaterTech 
PRO (ing.dk) 
Forvaltningens svar: Forvaltningen fik undersøgt sedimentet forud for oprensningens opstart og kan oplyse, at 
slammet indeholder høje værdier af især cadmium og olier, som kunne være problematiske at deponere. 
Københavns Miljøcenter (KMC) har imidlertid et særligt område dedikeret til dette – en såkaldt særlig celle, der 
indgår i KMC’s miljøgodkendelse. Cellen er et afgrænset område, hvor det er tilladt at deponere forurenet jord op til 
kriterierne for farligt affald. Cellen udgraves typisk i den allerede deponerede jord og indmåles, så man i fremtiden 
kan finde jorden, om nogen ønsker dette. I 2018 startede projektet, hvor første del af sedimentet blev suget op. 
Dette sediment blev afvandet og beluftet. Efterfølgende analyser viste, at KMC kunne modtage dette. Sediment fra 
2021 vil ligeledes blive afvandet og analyseret før endelig deponering. 
 
Spørgsmål 2: Hvor meget yderligere forurenet slam findes fortsat i Fæstningskanalen efter endt opgravning? 
Forvaltningens svar: Det skønnes, at der mangler at blive oprenset 8.000 m3 dvs. godt halvdelen, men denne 
vurderes til at være den mindst forurenede del. 
 
Spørgsmål 3: Er de afsatte midler tilstrækkelige til, at den påtænkte opgravning kan færdiggøres? 
Forvaltningens svar: Nej, de afsatte midler er ikke tilstrækkelige. Der var et politisk ønske om tillægsmidler (4,5 mio. 
kr.) ved overførselssagen i 2021. Midlerne blev ikke bevilliget. Forvaltningen lægger selv op til denne finansiering 
ved forhandlingerne til budget 2022. 
 
Spørgsmål 4: Hvilke planer findes for fortsat oprensning i hele Fæstningskanalen omkring København? 
Forvaltningens svar: Der er ikke yderligere planer for oprensning af Fæstningskanalen, da det vurderes, at den her 
beskrevne oprensning vil være tilstrækkelig til, ikke at være til hinder for god vandkvalitet i Fæstningskanalen og 
Utterslev Mose. 
 
Jeg håber, at det ovenstående har besvaret dine spørgsmål. Ellers er du altid velkommen til at henvende dig igen. 
 
Med venlig hilsen  
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